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Fjerde næstformand (Ole Vig Jensen): 
Fra medlemmer af Folketinget Bollmarm 

(CD) og Stillinger (SF), der har haft orlov på 
grund af midlertidig udsendelse i offentligt 
hverv, har jeg modtaget meddelelse om, at de 
fra og med den 3. november atter kan give mø- 
de i Tinget. Stedfortrædernes, Sonja Albrinks 
og Erik Jakobsens, hverv som midlertidige 
medlemmer af Folketinget er herefter ophørt 
fra nævnte dato at regne. 

Medlem af Folketinget Inger Stilling Peder- 
sen har meddelt mig, at hun som følge af delta- 
gelse i FN's 42. ordinære generalforsamling ik- 
ke vil kunne give møde i Tinget i mindst 7 dage, 
hvorfor hun anmoder om orlov på grund af ud- 
sendelse i offentligt hverv fra og med den 9. no- 
vember samt om, at stedfortræderen må blive 
indkaldt. 

Medlemmer af Folketinget Lykketoft (S), 
Svend Auken (S), Frank Jensen (S), Anker Jør- 
gensen (S), Poul Nielson (S), Ivar Nørgaard 
(S), Kaj Poulsen (S) og Henning Rasmussen (S) 
har meddelt mig, at de ønsker skriftligt at frem- 
sætte: 

Forslag til lov om ændring af  lov om Lønmod- 
tagernes Dyrtidsfond og lov om ændring af lov 
om Arbejdsmarkedets Tillægspension. 

(Loyforslag nr. L 59). 

Medlemmer af Folketinget Dorte Bennedsen 
(S), Helen Beim (S), Baadsgaard (S), Pia Gjelle- 
rup (S), Erik Holst (S), Helge Mortensen (S), 
Henning Nielsen (S) og Trøjborg (S) har med- 
delt mig, at de ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om forbud 
mod produktion af  phenmedipham på Kemisk 
Værk Køge AIS. 

(Beslutningsforslag nr. B 32). 

Medlemmer af Folketinget Preben Møller 
Hansen (FK), Berlau (FK), Kurt Frederiksen 
(FK) og Jørgen Tved (FK) har meddelt mig, at 
de ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om forhøjelse 
affolke- og førtidspensionerne. 

(Beslutningsforslag nr. B 33). 

Medlemmer af Folketinget Jørgen Estrup 
(RV), Lone Dybkjær (RV), Marianne Jelved 
(RV) og Niels Helveg Petersen (RV) har med- 
delt mig, at de ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om Køben- 
havns Havns fremtid. 

(Beslutningsforslag rir. B 34). 

Medlemmer af Folketinget Ole Espersen (S), 
Svend Auken (S), Ritt Bjerregaard (S), Lasse 
Budtz (S), Anker Jørgensen (S) og Risgaard 
Knudsen (S) har meddelt, mig, at de ønsker til 
udenrigsministeren at stille følgende: 

Forespørgsel. 
>>H vilke oplysninger kan udenrigsministeren 

give i anledning af sine udtalelser om hr. Pelle 
Voigt under Folketingets spørgetid den 28. ok- 
tober 1987?« 

(Forespørgsel nr. F 12). 

Medlemmer af Folketinget Jørgen Tved 
(FK), Berlau (FK), Kurt Frederiksen (FK) og 
Preben Møller Hansen (FK) har meddelt mig, 
at de til udenrigsministeren ønsker at stille føl- 
gende: 

Forespørgsel. 
»Agter udenrigsministeren at undskylde 

over for den polske regering, at danske myn- 
digheder har sendt spioner til Polen for at søge 
oplysninger om polske militære installatio- 
ner?« 

(Forespørgsel nr. F 1 3). 

Skriftlig fremsættelse afforslag: 

Lykketoft (S): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om Lønmod- 

tagernes ,Dyrtidsfon,d og lov om ændring af lov 
om Arbejdsmarkedets Tillægspension. 

(Lovforslag nr. L 59). 
1. Der er et betydeligt samfundsøkonomisk 

behov for bedre og mere fleksible investerings- 
regler for bl.a. Lønmodtagernes Dyrtidsfond 
(LD) og Arbejdsmarkedets Tillægspension 
(ATP). 

Den lønmodtageropsparing, der er placeret i 
de fælles ordninger, har afgørende betydning 
for den samlede opsparing i samfundsøkono- 
mien og mulighederne for at finansiere det sto- 
re og stigende investeringsbehov i de kommen- 
de år. ' : . . . .  I ..: I . .  
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En forudsætning for, at LD, ATP og pen- 
sionsfondene kan leve op til denne opgave, er, 
at der skabes tilstrækkelig fleksible investe- 
ringsrammer for de institutionelle investorers 
praktiske investeringer. 

2. Bedre og mere fleksible investeringsregler 
for de institutionelle investorer er også en er- 
hvervspolitisk nødvendighed: danske virksom- 
heder står i de nærmeste år foran meget betyde- 
lige investeringsopgaver, som i mange tilfælde 
har en sådan karakter, at der kun kan findes en 
tilfredsstillende finansiering gennem målbé- 
vidst indsats i form af langsigtet, risikovillig 
lønmodtageropsparing. 

Det gælder især investeringsopgaver som: 
-  Udbygning og modernisering af dansk indu- 

. stri. 
-  En række betydelige investeringsopgaver in- 

den for miljøområdet for så vidt angår såvel 
arbejdsmiljø som forureningsbegrænsende 
produktionsudstyr. 

-  Investeringer i nye internationale afsæt- 
ningskanaler for dansk industri. 

-  Forskning og produktudvikling. 
-  Afgørende finansielle bidrag til at undgå 

uvenlige udenlandske overtagelser af danske 
industrivirksomheder og dermed også til en 
bedre sikring af, at den bedste del af danske 
erhvervsvirksomheder forbliver i Danmark. 
Modellen fra Sadolin & Holmblad er det før- 
ste positive eksempel på en sådan effektiv og 
konstruktiv indsats for danske arbejdsplad- 
ser fra den fælles lønmodtageropsparing. 
3. De nye investeringsregler bør danne op- 

takt til en bredere inddragelse af repræsentan- 
ter for de ansatte på den enkelte virksomhed i 
den praktiske forvaltning af lønmodtagermid- 
lerne. Det vil være naturligt at inddrage løn- 
modtagerne på virksomhederne i større ud- 
strækning i det daglige, når investeringer skal 
administreres i praksis og virksomhedens ud- 
vikling sikres. 

Det er et nyt område for samarbejdet -  der- 
for må man prøve sig frem. Socialdemokratiet 
har lagt megen vægt på, at de lovmæssige ram- 
mer formuleres så fleksibelt, at den praktiske 
fremgangsmåde omkring det øgede samarbej- 
de kan gribes an på forsøgsmæssigt grundlag -  
også i fremtiden vil de institutionelle investorer 
stå over for vanskelige virksomhedssituationer, 
der forudsætter komplicerede økonomiske re- 
konstruktioner og lign. I disse situationer er det 

vigtigt, at den nødvendige økonomiske eksper- 
tise er til stede, således at man i et samvirke 
med repræsentanter for de ansatte og virksom- 
hedens ledelse kan sikre den bedst mulige vide- 
reudvikling af virksomheden. 

Hovedformålet med de nye, fleksible ram- 
mer er, at repræsentanter for de ansatte bedst 
muligt kan bidrage til og sikre lønmodtagernes 
og virksomhedens investeringer i et samarbejde 
med bl.a. LD og ATP. Det forudsætter også, at 
LD og ATP gennemfører en målbevidst uddan- 
nelsesindsats for de ansattes repræsentanter 
som led i et positivt samvirke mellem virksom- 
hed, ansatte og lønmodtageropsparing. 

Socialdemokratiet er sig meget bevidst, at 
man med det nye sæt regler påbegynder en pro- 
ces, hvor de ansatte gradvis inddrages mere og 
mere direkte i de vigtige økonomiske beslutnin- 
ger -  i samarbejde med virksomhedens ledelse 
og de øvrige medarbejdervalgte bestyrelsesre- 
præsentanter, samarbejdsudvalg m.v. 

4. Socialdemokratiet finder ikke, at der er 
grundlag for et større, langvarigt udredningsar- 
bejde omkring de nye investeringsregler -  der 
foreligger adskillige erfaringer fra udenlandske 
institutionelle investorers regelsæt. Der er også 
i ATP's og LD's praktiske investeringsarbejde 
indhøstet et betydeligt erfaringsgrundlag på 
baggrund af den periode, hvori de institutionel- 
le investorer har fungeret på det danske kapi- 
talmarked. 

I lyset af de store, krævende investerings- og 
finansieringsopgaver, erhvervslivet står foran, 
er det helt nødvendigt, at de institutionelle in- 
vestorer fastholder en betydelig økonomisk fi- 
nansieringsevne og dynamisk beslutningskom- 
petence. Socialdemokratiet må derfor på for- 
hånd tage afstand fra eventuelle forslag om 
nye, komplicerede beslutningsprocedurer og 
bureaukratiske opdelinger af investeringskapa- 
citeten og lign. -  det kan kun medvirke til en 
svagere økonomisk investeringsevne og større 
omstændelighed i projektbehandlingen. 

Det er derfor Socialdemokratiets forslag, at 
ATP's og LD's bestyrelser -  på linie med tidli- 
gere lovforslag på dette område -  inddrages i 
en høring om de konkrete forslag og deres for- 
ventede funktion i praksis. 

Finansieringsbehovet i dansk erhvervsliv og 
den påtrængende modernisering er så hasten- 
de, at der hverken er tid til et taktisk bestemt, 
omfattende og tidkrævende udredningsarbejde 
eller behov derfor. 
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5. Det er helt afgørende, at indsatsen til en 
styrkelse af dansk eksport se's i sammenhæng 
med, at der i det andet led i produktions- og af- 
sætningskæden også er sikret fornuftige, lang- 
sigtede, risikovillige finallsieringsmuligheder. 
Derfor anser Socialdemokratiet netop den fo- 
restående forstærkede eksportindsats m.v. og 
forslaget om en modernisering af de institutio- 
nelle investorers investeringsregler for en både 
logisk og nødvendig sammenhængende hel- 
hed. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og de 
ledsagende bemærkninger, anbefaler jeg lov- 
forslaget til Folketingets velvillige behandling. 

Dorte Bennedsen (S): 
Hermed tillader jeg mig at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om forbud 
mod produktion af phenmedipham på Kemisk 
Værk Køge A/S. 

(Beslutningsforslag nr. B 32). 

Miljøankenævnet siger i sin afgørelse af 21. 
oktober 1987, at der også bør være en overve- 
jelse af, om de mulige konsekvenser af et uheld 
ved en produktion overhovedet er samfunds- 
mæssigt acceptable. 

Sådanne overvejelser har imidlertid ikke 
fundet sted, og på den baggrund finder Social- 
demokratiet det ikke rigtigt at gå imod Køge 
Byråds og Hovedstadsrådets afslag på ansøg- 
ningen fra Kemisk Værk Køge A/S. 

Den aktuelle sag understreger endnu en gang 
behovet for en politisk stillingtagen til, hvilke 
former for kemisk industri det findes accepta- 
belt at have i Danmark, samt behovet for en 
ændring af Miljøankenævnets sammensæt- 
ning, således at det også er skikket til at inddra- 
ge samfundsmæssige overvejelser. 

Preben Møller Hansen (FK): 
Som ordfører for forslagsstillerne skal jeg 

hermed tillade mig at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om forhøjelse 
aff olke- og førtidspensionerne. 

(Beslutningsforslag nr. B 33). 

Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsforsla- 
gets tekst og de bemærkninger, som ledsager 
dette. 

Jørgen Estrup (RV): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader jeg 

mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om Køben- 

havns Havns fremtid. 
(Beslutningsforslag nr. B 34). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsforsla- 

gets tekst og de bemærkninger, som ledsager 
dette. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål om fremme af forespørgsel nr. F 9: 
Forespørgsel til undervisnings- og forsknings- 

ministeren [om nedlæggelse af gymnasier]. 
Af Holger K. Nielsen (SF) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 27/10 87). 

Fjerde næstformand (Ole Vig Jensen): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg Tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

2) Spørgsmål om fremme afforespørgsel nr. F 10: 
Forespørgsel til miljøministeren [om ajbræn- 

dingen af giftstoffer fra skibe i Nordsøen]. 
Af Jørgen Tved (FK) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 27/10 87). 

Fjerde næstformand (Ole Vig Jensen): 
Hvis ingen gør indsigelse mod fremme af 

denne forespørgsel, betragter jeg Tingets sam- 
tykke dertil som givet. (Ophold). Det er givet. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

3) Første behandling af lovforslag nr. L 49: 
Forslag til lov om ændring af  lov om arbejds- 

formidling og arbejdsløshedsforsikring m.v. 
(Deltidsforsikring ved delpension m.v.). 

Af arbejdsministeren (Henning Dyremose). 
(Fremsat 28/10 87). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 


